



جامعة الموصل
كلية التربية للعلوم الإنسانية
قسم الجغرافيا

جيوبولتيك خريطة العالم النفطية

محمد أحمد عبدالله عبد

أطروحة دكتوراه
الجغرافيا / جغرافيا بشرية

بإشراف
الأستاذ المساعد
الدكتور أحمد حامد علي

المستخلص

نظراً للمميزات التي يتمتع بها النفط الخام ودوره المعقد في العلاقات السياسية والاقتصادية لذا أصبح للنفط الخام أهمية كبيرة، سواء للدول المنتجة أو الدول المستهلكة، وعلى مستوى العلاقات الدولية في عالم متشابك المصالح اليوم، لذا كانت هناك ضرورة ملحة بأن يبصر النور هذا العمل وأعمال أخرى، من شأنها إلقاء الضوء على تتابع الأحداث السياسية المتسارعة التي تشهدها خريطة النفط العالمية، وتأثير هذه الأحداث في رسم ملامح الصراعات والعلاقات الدولية. فأغلب الصراعات التي تشهدها خريطة العالم السياسية كان ولا زال أحد أسبابها المباشرة هو النفط الخام.

تتركز مشكلة البحث الرئيسة في عدم التوازن المكاني بين مناطق احتياطي وإنتاج النفط مقارنة بمناطق الاستهلاك على مستوى خريطة العالم السياسية أدى ذلك إلى حدوث عدم توازن في العلاقات بين المنتجين والمستهلكين نتج عنه صراع جيوبولتيك النفط الخام. الذي تسبب في تغير ملامح خريطة العالم السياسية في القرن العشرين وفي القرن الحادي والعشرين. كما ان النفط الخام هو السلعة المحركة للاقتصاد العالمي، لذا فإن تذبذب أسعار النفط الخام وحدث التقلبات الاقتصادية (ركود، انتعاش) هو أحد اسباب تفاقم صراع المنتجين-المستهلكين.

يهدف البحث إلى تسليط الضوء على جيوبولتيك النفط، الذي يعني، دور النفط الخام في رسم السياسة العالمية الحديثة. ويهدف إلى الكشف عن الصراع بين المنتجين والمستهلكين على خريطة العالم السياسية الناجم عن حدوث الأزمات النفطية الكبرى في القرن العشرين والقرن الحادي والعشرين. كما يهدف البحث إلى تتبع التطورات التاريخية لاحتياطي النفط وإنتاجه واستهلاكه عالمياً، ورسم ملامح الصورة المستقبلية لخريطة النفط العالمية حتى عام 2040.

من ابرز النتائج التي توصل إليها البحث؛ أن النفط الخام لازال هو المحرك الأساس للصراعات والحروب والتنافس الدولي على خريطة العالم السياسية حتى الوقت الحاضر. وأن منطقة الشرق الأوسط هي أهم مناطق الصراع الحالية والمتوقعة مستقبلاً بين القوى الكبرى. كما أظهرت التوقعات المستقبلية لخريطة النفط العالمية ان متغيرات خريطة النفط انتاجاً واستهلاكاً وأسعاراً ستشهد زيادة مطردة حتى عام 2040، مما يرجح أن تبقى مناطق منابع النفط هي نقطة الصراع الجيوبولتيكي عالمياً.

بما أن الأحداث التاريخية والحالية أثبتت أن النفط الخام هو المحرك لمعظم الصراعات العالمية، كان لزاماً على حكومات الدول المنتجة للنفط الخام السعي إلى استثمار هذا العنصر بكل قوة وفي كل الجوانب الاقتصادية والسياسة والاجتماعية في سبيل تحقيق ثورة تنموية لشعوبها.

Abstract

Given the advantages that crude oil enjoys and its complex role in political and economic relations, so crude oil has become of great importance, whether for producing countries or consuming countries, and at the level of international relations in a world of intertwined interests today. It will shed light on the rapid succession of political events taking place in the world oil map, and the impact of these events on drawing the features of conflicts and international relations. Most of the conflicts in the world's political map were, and still is, one of the direct causes of which is crude oil .

The main research problem is concentrated in the spatial imbalance between the regions of oil reserves and production compared to the regions of consumption at the level of the political world map. Which caused a change in the features of the political map of the world in the twentieth century and in the twenty-first century. Just as crude oil is the commodity that drives the global economy, so the fluctuation of crude oil prices and the occurrence of economic fluctuations (stagnation, recovery) is one of the reasons for the exacerbation of the producer-consumer conflict .

The research aims to shed light on the geopolitics of oil, that is, the role of crude oil in shaping modern global politics. It aims to reveal the conflict between producers and consumers on the political map of the world resulting from the occurrence of major oil crises in the twentieth century and the twenty-first century. The research also aims to track the historical developments of oil reserves, production and consumption globally, and to draw the features of the future picture of the global oil map until 2040.

Among the most prominent findings of the research; Crude oil is still the main engine of conflicts, wars and international competition on the political map of the world until the present time. And that the Middle East is the most important areas of current and expected future conflict between the major powers. The future forecasts of the global oil map also showed that the oil map variables, production, consumption and prices will witness a steady increase until 2040, which makes it likely that the areas of oil sources will remain the point of global geopolitical conflict.

Since historical and current events have proven that crude oil is the engine of most global conflicts, the governments of the crude oil-producing countries had to seek to invest this element with full force and in all economic, political and social aspects in order to achieve a development revolution for their peoples.

**University of Mosul
College of Education for Humanities
Department of Geography**



Geopolitics of the world oil map

Mohamed Ahmed Abdullah Abd

Ph. D. thesis

Geography/ Human Geography

Supervised by

Assist. Prof.

Dr. Ahmed Hamed Ali